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Zápis z 21. výroční konference Asociace knihoven vysokých škol ČR, z. s. 

konané dne 23. 2. 2023 na ČZU 

 

Přítomni: 
− pověření zástupci z členských vysokých škol, členové VV a hosté dle prezenční listiny 
− hosté: Kristýna Paulová (ČZU), Valentýna Drtinová (UK) 
− omluveni: Miloslava Faitová (ZČU) 

Konferenci řídil předseda VV – Václav Šubrta (VŠE).  
 

1. Zahájení 

Prorektor ČZU pro kvalitu vzdělávací a tvůrčí činnosti prof. Ing. Petr Valášek, Ph.D. přivítal všechny účastníky 
výroční konference v udržitelném areálu ČZU a pronesl úvodní slovo. 

Předseda VV AKVŠ ČR Václav Šubrta zahájil 21. výroční konferenci.  

 

2. Volba pracovních komisí 

1. Mandátová komise (zástupce VV / PS EIZ: Lucie Panchártek Suchá + z pléna: Martin Fasura)  
2. Návrhová komise (zástupce VV: Jitka Vencláková + z pléna: Věra Svobodová)  

 

K navrženému složení pracovních komisí nebyly vzneseny připomínky.  

 

Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti  

Navržení členové byli zvoleni jednomyslně. 

 

3. Schválení programu 

V. Šubrta představil program výroční konference: 

1. Volba pracovních komisí 
2. Aktuální informace z VV AKVŠ 
3. Zpráva o činnosti 2022 
4. Zpráva o hospodaření 2022 
5. Plán činnosti + rozpočet 2023 
6. Členské poplatky pro rok 2023 
7. Vyhlášení FPZC 2023 
8. Různé a diskuze 
9. Usnesení konference 
10. Závěr 
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Předseda VV navrhl před bod 8. Různé a diskuze zařadit samostatný bod CARDS – reflexe. 

Proběhlo hlasování. 

 

Hlasování: 22 pro, 1 se zdržel, nikdo proti  

Navrhovaný program s přidaným bodem byl schválen. 
 

4. Aktuální informace z VV AKVŠ   

• Představení vedoucích pracovních skupin. 
• Úspěšně obhájen a ukončen projekt CRP Knihovny a blended learning. Spolupráce všech zúčastněných 

VŠ byla bezproblémová, výstupy jsou dostupné na stránkách asociace a v ČZU MS Teams.  
• Projekt CARDS – viz samostatný bod. 
• Nový typ vzdělávací aktivity – exkurze (první v květnu do berlínských knihoven). 
• Sběr dat do výkazu proběhne od 1. 4. do 31. 5. 2023. Z výkazu byly odstraněny otázky na fungování 

v době covidu. 

 

5. Zpráva o činnosti za rok 2022 

Zprávu obdrželi členové AKVŠ ČR předem. 
Předseda VV podrobněji komentoval následující aktivity: 

• Poděkování za organizaci BA a KAM, za stáže (formát se ujal, o stáže je velký zájem). 
• Poděkování za CRP (proběhla diskuze nad sdílením prezentací z obhajob). 
• Snaha o posílení komunikace s MŠMT. 
• Další pochvala za nízkoprahové fungování pracovních skupin.  
• Zahraniční aktivity: Lipsko, EBLIDA, WolfCON + FPZC 

 
K předložené zprávě o činnosti za rok 2022 nebyly vzneseny připomínky.  

 
Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložená zpráva byla schválena jednomyslně. 

 

6. Zpráva o hospodaření za rok 2022 

Zprávu obdrželi členové AKVŠ ČR předem. Jednatelka AKVŠ, H. Landová, zprávu o hospodaření stručně 
okomentovala.  Po dvouletém mimořádném období se aktivity vrátily do běžné podoby. Realizovala se dvě kola 
výběrového řízení FPZC. Výrazně podpořeny byly další formy vzdělávání zaměstnanců knihoven, zejména stáže 
měly úspěch. Asociace tento typ aktivit chce významně podporovat. Začala se více věnovat pozornost propagaci 
aktivit asociace. Je velký zájem o účast tuzemských i zahraničních partnerů jako sponzorů na BA. Pozn.: 
K meziročnímu rozdílu mezi příjmy a výdaji došlo tak, že sponzor BA 2022 zaplatil příspěvek až v roce 2023.  

 

počáteční stav (účet + pokladna): 921 7 59,80 Kč 
příjmy v roce 2022: 566 082,48 Kč 

výdaje v roce 2022: 590 602,81 Kč 

stav k 31.12.2022 (účet + pokladna): 897 215,81 Kč 
 

K předložené zprávě o hospodaření za rok 2022 nebyly vzneseny připomínky.  

https://www.akvs.cz/o-asociaci/dokumenty/vystupy-z-projektu/
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Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložená zpráva o hospodaření za r. 2022 byla schválena jednomyslně. 

 

7.  Návrh plánu činnosti na r. 2023 

Návrh byl rozeslán členům AKVŠ ČR předem. Navrhovaný plán činnosti představil a klíčové body jednotlivých 
aktivit okomentoval předseda VV.  
Klíčové body jsou: 
− větší důraz na vzdělávací aktivity, 
− podpora fungování pracovních skupin (každá PS má nárok na jeden zahraniční výjezd jedou ročně za 

dodržení pravidel FPZC), 
− odborné akce: BA 2023 v Jindřichově Hradci, KAM 2023 v Bořeticích, Seminář IVIG 2023, 
− pokračování stáží – přivítáme návrhy na další témata, 
− koordinace spolupráce na projektech. 

 

Poté vyzval delegáty k diskuzi k jednotlivým aktivitám i k plánu činnosti jako celku. K předloženému návrhu 
plánu činnosti na rok 2023 nebyly vzneseny připomínky.  

 

Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložená zpráva o hospodaření za r. 2023 byla schválena jednomyslně. 

 

8. Návrh rozpočtu na rok 2023 

Návrh rozpočtu obdrželi členové AKVŠ ČR předem. Jednatelka AKVŠ předloženým rozpočtem reflektuje 
možnosti, které rok 2023 nabízí. Rozpočet je navržen jako schodkový. Rostou náklady, aktivity se rozrůstají. 
Dosud byly rozpočty vyrovnané a byla vytvořena rezerva cca 1 mil Kč. Jediná možnost, jak zvýšit příjmy, je buď 
zvýšit členské příspěvky, nebo zavést registrační poplatky na akcích pořádaných asociací. VV se rozhodl touto 
cestou nejít, protože některé aktivity jsou svým způsobem pilotní, ověřovací. Jediné, co se VV rozhodl navýšit, 
jsou firemní příspěvky za partnerství firem na BA 2023. Z pohledu VV je 2023 rok přechodný s tím, že se budou 
ověřovat nové aktivity. Budou nové semináře, více zahraničních cest. Rádi bychom s řediteli členských knihoven 
vedli diskuzi, jak se tyto aktivity osvědčily a jakými cestami dále jít. 
 
předpokládané příjmy: 675 000 Kč 
předpokládané výdaje: 805 000 Kč 
 

K předloženému návrhu rozpočtu na rok 2023 nebyly vzneseny připomínky.  

 

Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložený návrh rozpočtu na rok 2023 byl schválena jednomyslně. 
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9. Návrh členských příspěvků na rok 2023 

Návrh byl rozeslán členům AKVŠ ČR předem. Příspěvky zůstávají stejné jako v roce 2022.  
Ředitelé byli vyzváni, aby se vyjádřili k zatím hypotetické možnosti zvýšení členských příspěvků.  
R. Římanová (UK): zvýšení poplatků může být problém zejména pro malé členské instituce.  
VETUNI, OU: malé navýšení nemusí být problém. 
VŠUP: souhlasili by i se zavedením registračních poplatků na konferenci. 
MENDELU i UPOL by navýšily o 5 tis. Kč, činnost asociace je důležitá. V. Svobodová (MENDELU) má pocit, že 
tuto částku „vyčerpá“. UPOL připadá správné navýšení, protože činnost asociace se významně rozvíjí a rozšiřuje. 
 

K předloženému návrhu členských poplatků na rok 2023 nebyly vzneseny připomínky.  

 

Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložený návrh členských poplatků na r. 2023 byl schválen jednomyslně. 
 

10. Vyhlášení výběrového řízení Fondu podpory zahraničních cest na rok 2023 

 
Místopředseda VV J. Kříž oznámil, že bude 1. 3. vyhlášeno výběrové řízení pro rok 2023.  
 
Návrh na nové složení hodnotící komise: 

− M. Faitová (ZČU), 
− J. Mašek (UJEP), 
− L. Melicharová (UPCE), 
− H. Sedláčková (UPOL), 
− komisi doplní místopředseda VV J. Kříž (MU) a členka VV B. Jankovská (UPCE). 

První kolo proběhne v termínu 1.–30. 3. 2023, s dotací opět 120 000 Kč, výsledky do 15. 4. 2023. V případě, že 
nebudou vyčerpány všechny prostředky, bude vypsáno druhé kolo, a to od 1. 4. do 31. 5. 2023. Pokud i nadále 
nebudou finance vyčerpány, bude zvažováno vypsání třetího kola. 
Podpora online akcí zůstává zachována.  
 

K předloženému návrhu vyhlášení fondu nebyly vzneseny připomínky.  

Proběhlo jedno společné hlasování o složení hodnotící komise i o harmonogramu vyhlášení výběrového řízení. 
 

Hlasování: 23 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložené návrhy byly schváleny jednomyslně. 

 

11. CARDS – reflexe 

Jak si ředitelé představují, že by je měla asociace reprezentovat směrem k projektu a jaká pozitiva a rizika 
ředitelé vnímají? 

Každý delegát postupně odpověděl na otázky: 

1. Co čekáte ve vztahu k projektu od VV AKVŠ? Plní VV vaše očekávání? 
2. Kde vy osobně vnímáte hlavní přínosy a rizika projektu? 

UPCE – přínosy: významný kvalitativní posun, co se týče systému plus centrální katalogizace, jednotné rozhraní 
pro všechny skupiny uživatelů; rizika: roční cena za provoz vyšší než interně stanovené maximum. Výzva ke 
snaze o domluvu a kompromis napříč institucemi. Jako členka VV a zvažovaná předsedkyně odborné rady 
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projektu se BJ nevyjadřovala k první otázce. 

TUL – nejprve s připojením váhali, ale jsou přesvědčení, že pokud projekt vyjde, že jim může pomoci, nemají 
co ztratit. Od VV očekává, že zajistí, aby při řešení projektu nedošlo k pochybení. 

MENDELU – jsou připraveni do projektu jít, jedním z hlavních důvodů je současný systém bez budoucnosti, 
těší se na centrální katalogizaci a sdílení vyhledávání, finanční otázka není zanedbatelná – musí se dobře provést 
advokacie směrem k vedení. Od VV očekává hájení zájmů VŠ knihoven. V projektu budou i jiné typy knihoven, 
mají obavu, aby se projekt nerozkročil příliš do široka a nestal se uřiditelným. 

VŠCHT – důležité je držet si odbornost a statut „akademické“ knihovny, jde jim hodně o vyhledávání v rámci  
e-zdrojů, za přínos považují jednotnou katalogizaci.  Od VV očekává prosazování zájmů VŠ. Výzva ke snaze, aby 
se projektu účastnila KNAV. 

UJEP – VV dělá maximum, sdílí, píše vyjádření, důležité pro ně je postupovat jednotně. Jsou knihovnou s ARL, 
DK i discovery. Od března má UJEP nové vedení, cítí tlak na finance, v projednávání účasti v CARDS se vrací 
na začátek, v současnosti jsou úvahy ve stavu 50:50. Za riziko považují, že není znám model fungování nového 
systému, proto nemají přesnou představu a potřebují ze strany NTK bližší specifikaci.  

JAMU –rozevírají se nůžky mezi knihovnami uměleckých škol a ostatními VŠ knihovnami, mají problém 
s centralizací katalogizace, asi se projektu nezúčastní. 

VŠPJ – hlavně z finančních důvodů se asi také projektu nezúčastní, dalším důvodem je naddimenzovanost 
systému pro tak malou knihovnu. 

OU – od začátku se chtějí zapojit, nové vedení od března, určitě chtějí znát cenový strop, aby měli představu  
o částce, i kdyby měla být vysoká, ze strany asociace očekává sdílení zkušeností, sami by to nezvládli. 

VŠB-TUO – chtějí se zapojit, hlavně kvůli výměně systému, požadují znát finanční strop, od VV očekávají to, co 
VV doposud dělal, tj. bojovat za VŠ. 

JČU – mají Aleph, klíčové je pro ně změnit systém, protože ho potřebují, CARDS usnadnil rozhodování, jediná 
cena je může odradit, VV by měl tlačit na to, aby byl znám cenový strop, oceňují dosavadní aktivity VV. 

VŠUP – projekt je pro ně nevýhodný, současný systém jim vyhovuje, do projektu se tedy nezapojí, mají omezený 
rozpočet a limitování jsou i personálně, také oceňuje, co VV dělá, jen tak dál. 

SU – nové vedení od 1. 3., nic není jasné, limitující je pro ně cena, práci VV obdivují. 

VETUNI – knihovna s Verbisem, finanční stránka je pro ně důležitá, práci VV chválí. 

ČVUT – zatím mají od vedení předběžný souhlas, zajímá je také finanční stránka, otázka, jak bude zajištěna 
komplementarita s EOSC, dává smysl být zapojeni v celku, to ministerstvo podporuje. Chápe, že umělecké školy 
jsou jinde, ale myslí si, že ve finále by měly být v projektu všechny školy. Před finálním rozhodnutí je nutné znát 
finance a rozsah služeb. 

AMU – finální rozhodnutí nepadlo, ale nejspíše se nezapojí, důvody: jednak specifičnost knihovních fondů  
a pak nesouhlas s konceptem centrální katalogizace. Knihovna se systémem Tritius, důvodem je tedy i finanční 
náročnost a personální limitace. 

UPOL – knihovna s ARL – se systémem u nich panuje naprostá spokojenost, projektu se nezúčastní, přesto dva 
zaměstnanci sledují všechna jednání v CARDS i práci VV, kterou oceňuje. Obrovské uznání za odvedenou práci 
a za to, kam to VV asociaci směřuje.  

UHK –výhodou bude přístup k daleko většímu množství dokumentů, lepší badatelský komfort. Mají zájem  
o připojení do projektu. Knihovna s ARL. Panuje strach z migrace dat, zda dokážou vyčistit záznamy. Návrh na 
vytvoření personálního minikonsorcia ARL knihoven na vyčištění dat. Oceňuje současnou aktivitu VV. Důležité 
je mít jednotný systém. 

MU – za výhody považují nový knihovní systém, že se vyřeší správa EIZ, další výhody: centrální katalogizace, 
sdílení zkušeností a odborníků. Je to historickou šance. Obava, aby nás NK se svými potřebami nepřeválcovala, 
tam by měla být hlavní role VV, v hájení zájmů VŠ. 

UTB – se současným systémem panuje spokojenost, pokud budou v projektu výrazné přidané hodnoty, nemají 
problém se připojit. 

VUT – oceňuje hájení zájmů VŠ knihoven ze strany VV. VUT konkrétně necítí tlak na výměnu systému, ale chtějí 
do projektu jít. 

UK – budou se účastnit konsorcia DOI a ORCID. Pokud bude možnost a bude to dávat smysl, nemají problém 
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se připojit po dokončení projektu. Ocenili by, pokud se povede udržet otevřený komunikační kanál AKVŠ – 
NTK. 

ČZU – nepadlo zatím finální rozhodnutí, ředitelka se kloní k ano, láká ji synergie, nové funkce, dopad do služeb. 
Problematický je cenový strop a některé nejasnosti ohledně smluv, není příznivcem soutěžení KS dohromady 
s discovery, IT oddělení ČZU zajímá otevřenost řešení. 

VŠE – projekt má dobrý směr, ale s mnoha výhradami, obecně jsou příznivcem spojit síly, projekt považuje za 
smysluplný – dále viz prezentace předsedy VV (samostatný soubor v Interní sekci webu asociace). 

 

Diskuze k prezentaci předsedy VV: 

MENDELU – pozor na požadavek změn harmonogramu, ve velkých operačních programech to v podstatě nejde, 
nebo jen velmi omezeně např. v rámci čtvrtletí. 

MU – nebojme se vybrat nějaký systém, proběhne integrace a když budeme chtít za 10 let změnu, tak už to 
budeme mít vše mnohem snazší. 

ČVUT – za rok se bude psát zadávací dokumentace a v ten okamžik budeme vědět, co na trhu je, do ZD musíme 
dát požadavky na integraci dalších systémů a udržitelnost. Ministerstvo tento projekt systémově podporuje, je 
tedy naděje, že v tom, alespoň nějakou částečnou formou bude pokračovat. 

MENDELU – co si uspořádat krátký webinář, kde by se pro neznalé a nezkušené představily základní možnosti 
toho, co (ne)dovoluje projektové řízení projektu tohoto typu? Vysvětlily by se třeba limity změn harmonogramu 
(viz výše) či možnosti (ne)přistoupení – aby školy věděly, že když nepůjdou od začátku, tak se v průběhu 
projektu nemohou připojit. 

ČVUT – VV by měl sepsat otázky a požadovat po NTK odpovědi, do termínu, na vědomí MŠMT. 

 

12. Různé a diskuze 

K bodu neproběhla žádná diskuze. 

 

12. Usnesení konference 

Věra Svobodová za návrhovou komisi seznámila účastníky konference s návrhem usnesení. Plné znění 
usnesení je přílohou č. 1 zápisu. 

 

Hlasování: 20 pro, 0 se zdržel, nikdo proti. 

Předložené návrhy byly schváleny jednomyslně. 
 
 

15. Závěr 

Předseda VV AKVŠ poděkoval všem zúčastněným za účast i sdílení názorů, rozloučil se a popřál delegátům 
šťastnou cestu domů. 

 

Zapsala: B. Jankovská 

Schválil: V. Šubrta 
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Přílohy: 
1. Usnesení 21. výroční konference AKVŠ ČR, z. s. konané dne 23. 2. 2023 

 

 
 
 
Příloha č. 1  

 
 

USNESENÍ 

21. výroční konference  

Asociace knihoven vysokých škol České republiky, z. s., 

konané dne 23. 2. 2023 

 

Výroční konference  

s c h v a l u j e  

• volbu pracovních komisí v navrhovaném složení 
• zprávu o činnosti za období 2022 
• zprávu o hospodaření za rok 2022 
• plán činnosti na rok 2023  
• návrh rozpočtu na rok 2023 
• návrh členských příspěvků na rok 2023 
• vyhlášení výběrového řízení Fondu podpory zahraničních cest na rok 2023 
• složení hodnotící komise: Jan Kříž (MU, místopředseda VV), Blanka Jankovská (UPCE, členka VV), 

Jiří Mašek (UJEP), Lucie Melicharová (UPCE), Miloslava Faitová (ZČU), Helena Sedláčková (UPOL). 

s t a n o v u j e  

výši ročního členského příspěvku pro rok 2023 podle modelu 

 Klasifikace instituce  Počet FTE  Výše poplatku  
Velmi malá (XS)  do 1000  5 000 Kč  
Malá (S)  do 3000  10 000 Kč  
Střední (M)  do 15 000  15 000 Kč  
Velká (L)  do 30 000  20 000 Kč  
Velmi velká (XL)  nad 30 001   25 000 Kč  

 

u k l á d á  

• výkonnému výboru zabezpečovat činnost Asociace v souladu s plánem činnosti. 


